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Кроч на свой родны, 
дзвінскі ўзгорак,

каб глядзець у будучую сінь

Чытайце  сайт  
Віцебскага  раёна: 

               vicebskreg.by

ПАМЯЦь

ДэКРэТ №3

ПАСЛуГІ

Віцебскія актывісты, якія патрабуюць 
устанавіць, чые парэшткі дагэтуль 
ляжаць непахаванымі ў лесе каля вёскі 
Хайсы Віцебскага раёну, атрымалі адказ 
з абласнога ўпраўленьня Сьледчага 
камітэту.

Сябар КХП БНФ Ян Дзяржаўцаў 
і іншыя ўдзельнікі грамадзянскай 
ініцыятывы «Хайсы» лічыць, што 
гэта парэшткі расстраляных ахвяраў 
сталінскіх рэпрэсіяў. Пра расстрэлы, 
якія адбываліся ў 1930-х гадох у гэтых 
мясьцінах, згадваюць мясцовыя жыхары. 
Тамувіцебскія актывісты патрабуюць, 
каб адказныя службы правялі праверку, 
а мясцовыя ўлады далі дазвол пахаваць 
парэшткі па хрысьціянскім абрадзе і 
ўсталяваць памятны знак пра трагічныя 
падзеі. З гэтым яны яшчэ ў лістападзе 
мінулага году зьвярнуліся ў пракуратуру, 
міліцыю і Сьледчы камітэт.

У адказе за подпісам намесьніка 
начальніка абласнога ўпраўленьня 
Сьледчага камітэту Ігара Мяцеліцы 
гаворыцца, што «па выніках праверкі 
старшым сьледчым першага сьледчага 
аддзяленьня Віцебскага раённага 
аддзелу СК вынесеная пастанова аб 
адмове ва ўзбуджэньні крымінальнай 
справы на падставе п.2 ч.1 артыкула 
29 КПК Рэспублікі Беларусь». Аднак 
упраўленьне працэсуальнага кантролю 
лічыць, што праверка была недастаткова 
поўная, і «матэрыял з указаньнямі 
накіраваны начальніку Віцебскага 
РА СК для арганізацыі правядзеньня 
дадатковай праверкі».

Як напісалі з абласнога ўпраўленьня 
СК, раённы аддзел мусіць паведаміць 
актывістам пра вынікі праверкі, а таксама 
наконт рашэньня пра пахаваньне 
парэшткаў. Раней ініцыятарам праверкі 

ў гэтым адмаўлялі — Яну Дзяржаўцаву 
паведамілі, што парэшткі накіравалі 
на экспэртызу ў Менск, але што да 
вынікаў, то гэта, маўляў, грамадзкасьці 
ня тычыцца.

Між тым грамадзкасьць вельмі 
зацікаўленая, каб праўда пра чалавечыя 
парэшткі адкрылася. Жыхары бліжэйшых 
вёсак яшчэ ў 1990-я гады зьвярталіся 
ў мясцовы сельсавет, міліцыю і да 
праваслаўнага сьвятара, каб нарэшце 
зрабіць парадак і каб чалавечыя 
парэшткі не ляжалі раскіданымі па лесе. 
У сельсавеце абяцалі «разабрацца», але 
на косткі і чарапы, часам у неглыбокіх 
ямінах, а часам проста прыкапаныя, 
дагэтуль натыкаюцца грыбнікі.

12 лістапада мінулага году віцебскія 
актывісты ўпершыню ўшанавалі 
памяць загінулых тут людзей — а пра 
іх гвалтоўную сьмерць спрачацца не 

выпадае, бо ў знойдзеных чарапах 
добра відаць адтуліны ад куль. На 
ўскрайку лесу недалёка ад вёскі Хайсы, 
дзе самыя вялікія яміны з парэшткамі, 
паставілі тры крыжы. Каля аднаго зь 
іх, дзе актывісты зрабілі сымбалічную 
магілу, сьвятар грэка-каталіцкай царквы 
айцец Зьміцер адслужыў паніхіду.

Удзельнікі ініцыятывы «Хайсы» лічаць, 
што гэтага недастаткова. Яны вырашылі 
працягваць зьбіраць сьведчаньні тых, 
хто памятае пра сталінскія расстрэлы 
1930–50-х гадоў. Прычым ня толькі 
каля вёсак Хайсы і Дрыкольле, а па ўсім 
Віцебскім раёне, ці нават шырэй — па 
ўсёй Віцебскай вобласьці. І зьвярнуцца 
ў Віцебскі аблвыканкам з прапановай 
усталяваць у Віцебску помнік ахвярам 
сталінізму, што загінулі на тэрыторыі 
вобласьці.

Радыё Свабода

Крымінальная справа па факце знаходкі пад Віцебскам ля вёскі Хайсы чалавечых парэшткаў на месцы масавых расстрэлаў 
пакуль не заведзеная.

Сьледчыя ня хочуць заводзіць Справу

Комплекс аснашчаны сучаснай 
апаратурай, якая дазваляе хутка 
правесьці даследванні і на ранняй 
стадыі выявіць хваробу. Скрын-
экспрэс набыты за кошт абласнога 
бюджэту і будзе служыць жыхарам 
раёнаў вобласці. Першымі будуць 
абследвацца жыхары Ліпецкага 
раёна. Спецыялісты абласнога 
дыягнастычнага цэнтра правядуць там 
комплексныя даследванні мужчын і 
жанчын населеных пунктаў. Сёння у 
аб’ёме анкалагічных захворванняў 
першае месца займаюць рак малочнай 
залозы і прастаты, што вырашальна 
ўплывае на рэпрадуктыўнае здароў’е.

Начальнік упраўлення аховы здароў’я 
Віцебскага аблвыканкама Юрый 
Дзяркач кажа: “Калі мы выяўляем на 
ранніх стадыях і забясбечваем лячэнне, 
а магчымасці зараз у Віцебску ёсць у 
анкалагічным дыспансеры, то магчыма 
дасягнуць 100 адсоткавага станоўчага 
выніку ў лячэнні анкапаталогій у жанчын 
ці мужчын. А лячэнне на ранніх стадыях 

захворвання патрабуе меньш выдаткаў, 
чым лячэнне пацыентаў 3-4 групы. На 
сёняшні дзень гэта адзіны створаны 
ў Рэспубліцы Беларусь комплекс, які 
быў набыты за кошт сродкаў, якія 
выдзяляюцца на аднага жыхара. І гэты 
комплекс будзе выкарыстоўвацца 
для аказання экспарат паслугаў для 
жыхароў Смаленскай вобласці. Думаю, 
што за 3 года ён поўнасцю акупіцца за 
кошт экспарта паслуг.”

Вось толькі не зразумела, як будзе 
выкарыстоўвацца набыты для жыхароў 
вобласці комплекс для дыягностыкі 
жыхароў вобласці? Ці задача зарабіць 
грошы на экспартных паслугахдля 
жыхароў сусеніх абласцей суседняй 
дзяржавы не дазволіць своечасова 
праводзіць даследванні ў раёнах 
Віцебшчыны? Чэргі на даследванні ў 
абласным анкалагічным дыспансеры 
паказваюць аб сапраўдным 
запатрабаванні такіх ранніх дыягностык 
для нашіх грамадзянаў.

К.Адамаў

Скрын-экспрэс па ранняй дыягностыцы анкалагічных 
захворванняў рэпрадуктыўных органаў чалавека прыбыў у 
Віцебск са сталіцы краіны.

Грошай на здароў’е 
не шкадуюць

«В каждом маразме есть доля чьих-
то шкурных интересов. В декрете 
президента № 3 от 02.04.2015 «О 
социальном иждивенчестве» их 
немало.

Люди, которые считают данный 
законодательный «шедевр» 
абсурдным, нелепым и просто 
крейзи, совершают одну грубую 
методологическую ошибку. Они 
судят по себе. Они отождествляют 
свои целеполагания с установками 
распорядителей чужого (политиков 
и чиновников). Тем самым они 

приближают их к себе, делают 
человечнее и благоразумнее.

Обыкновенному белорусу 
в голову не может прийти 
крамольная мысль, что чиновники 
во имя своих узковедомственных 
и личных интересов могут плюнуть 
на интересы народа и репутацию 
страны. С декретом № 3 получилось 
именно так. Он противоречит 
здравому смыслу, текущему 
состоянию рынка труда, структуре 
«серых» финансовых потоков и 
месторасположению настоящих 

иждивенцев...
Ответственные лица Минтруда 

и социальной защиты, Совмина, 
Администрации президента знают, 
что делают.

Правда, далеко не всегда они 
озвучивают свои цели, мотивы и 
называют реальных бенефициаров 
своих действий.

Что в этой жизни нужно министру 
белорусского правительства?

Первое — нравиться 
президенту.

Второе — беспрекословно 
выполнять его приказы.

Третье — рождать инициативы 
в духе явных и скрытых желаний 
президента.

Четвертое — увеличить 
бюджет, расширить свой 
административный ресурс и 
возможности его монетизации.

Пятое — иметь «железное» алиби 
в случае провала, мол, «я сделал/а 
всё, что было возможно».

Шестое — создать площадку 
для прибыльного продолжения 
карьеры.

По декрету № 3 номенклатурные 
начальники сработали строго 
по этой матрице интересов. 
Заметим, что такой мотивации, 
как «служить народу», «приносить 
радость и благополучие людям» 
или «повышать уважение к стране 
в мире» в списке интересов 
белорусских номенклатурных VIP-
ов нет»

Экономист Ярослав Романчук, комментируя в колонке на nav-
iny.by декрет президента № 3, отметил, что чиновники «знают, 
что делают».

И Снова о декрете 
об ИждИвенчеСтве…

Теперь попариться 2 часа в бане 
второго разряда вместимостью до 
20 человек обойдется 45 000 рублей 
вместо 22 000 рублей. Если же баня 
вмещает больше 20 человек, то нужно 
будет заплатить 35 000 рублей вместо 
20 000 рублей.

Также подорожали услуги душевых 

— 45 минут в душе теперь стоя 40 000 
рублей вместо 25 000 рублей.

Предыдущий раз максимальные 
тарифы на социально значимые услуги, 
в том числе стоимость посещения 
общественных бань и душевых, 
поднимались в июле 2014 года.

ННВ

Витебский облисполком решением от 6 апреля увеличил тари-
фы на услуги бань и душевых.

подорожалИ уСлуГИ бань
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  КРЫМІНАЛ НАшЫЯ КАРАНІ

Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

НАшЫ ЗАРОБКІ

БЕЗГАСПАДАРЧАСЦь

Далучайцеся да нас 
у сацыяльных сетках: 

Одноклассники 
(Новости Витебского 

района) — ok.ru/
group/57239781113901; 

ВКонтакте — 
vk.com/vicebskreg 

– К сожалению, мы обладаем 
только фрагментарными 
знаниями об этом предмете 
быта, который является 
частью культуры народа. Есть 
коллекции в этнографическом 
музее в Санкт-Петербурге, 
музеях древней белорусской 
культуры и историческом 
в Минске. Но там главным 
образом представлены 
костюмы Дубровенского 
района. Дело в том, что в 
начале XX века в связи со 
строительством железных 
дорог в наш край хлынул 
вал промышленных товаров, 
и народный костюм в нем 
растворился. Но он имеет 
свою ценность, и сегодня 
мы по крупицам собираем 
сведения об особенностях 
регионального строя, – 

поясняет главный художник 
ОМЦНТ Людмила Вакар.

Реконструкцией костюмов 
занимаются многие дома 
ремесел, в частности, 
Лепельский, Шумилинский, 
Городокский, Браславский, 
интересные образцы найдены 
в Глубоком. Нынешней осенью 
планируется провести первый 
областной праздник народного 
костюма. Это будет не просто 
выставка, а демонстрация в 
обрядах, народных гуляньях.

– Большую помощь в 
сборе материала могут 
оказать жители области, у 
которых сохранились старые 
фотографии, где запечатлены 
их предки. По деталям одежды, 
которую носили в конце XIX – 
начале XX веков, можно соста-
вить картину бытовавшего 

в те времена костюма. Это 
возможность восстановить 
одно из направлений 
народной культуры, – говорит 
директор ОМЦНТ Екатерина 
Лабука и обращается с 
просьбой присылать в 
центр (210026, г.Витебск, ул. 
Ленина, д.35а, электронная 
почта: amcnt(@)vitebsk.by 
или onmc-vit(@)kultura.by) 
фото из семейного альбома, 
можно сканированные – по 
электронной почте.

Возможно, результатом 
проведения областного 
праздника народного костюма 
будет создание отдельного 
областного этнографического 
музея с постоянной 
композицией и научными 
сотрудниками.

К.Адамов

Активную работу по изучению национального костюма ведет Витебский 
областной методический центр народного творчества.

возрожденИе ИнтереСа
к народному Строю

Предполагается, что он 
сделал это, чтобы избежать 
наказания за плохое 
сокращение складских 
запасов В отношении 
директора возбуждено 
уголовное дело.

Ущерб, причиненный 
предприятию подобными 
действиями, составил 
порядка 200 миллионов 
рублей.

Правоохранительные ор-
ганы квалифицировали 
подобные действия теперь 
уже бывшего директора 
комбината как преступление, 
предусмотренное частью 
3 статьи 426 (превышение 
служебных полномочий) 
УК, сообщает официальный 
представитель УСК по 
Витебской области Инна 
Горбачёва.

Сейчас расследование 
данного уголовного дела 
продолжается. Отдельное 
внимание в его ходе уделяется 

установлению причин и 
условий, способствующих 
совершению преступления. 
Вскрываются факты 
бесхозяйственности и 
безразличного отно-
шения к имуществу 
предприятия. Кроме того, 
следствием оценивается 
вред, причиненный 
окружающей среде при 
захоронении отходов в 
несанкционированном мес-
те.

Такие факты, наверное, 
наилучшим образом 
характеризуют всю 
систему хозяйственных 
и производственных 
отношений в нашей 
стране. А государственные 
чиновники как раз на этот 
год запланировали продать 
все акции Витебского 
плодоовощного комбината, 
которые находятся в 
управлении государства.

К.Адамов

Директор ОАО «Витебский плодоовощной 
комбинат» приказал подчиненным закопать 
15 тонн детского питания с истекшим сроком 
годности, а также более 10 тонн стеклобоя.

детСкое пИтанИе 
закопалИ в землю

195 организаций Витебской 
области (37% от всех 
организаций, которые имеют 
просроченную задолженность 
по заработной плате) находятся 
в этом не очень почётном 
списке.

В Витебске это такие 
известные предприятия как 
Витебское ОАО "Классика 
индустрии моды", ОАО 
"Витебский комбинат 
шелковых тканей", ОАО 
"Знамя Индустриализации", 
ДКУСП "Витебская ПМК-24", 
ОАО "Чаровница", ОАО завод 
"ВИЗАС", ОАО "Тираспольская 
ПМК", Витебское КУССП 
"Витебскснабмелиоводхоз".

В Витебский районе 
задолженность по заработнай 
плате допустили КУСП 
"Экспериментальная база 
им. Шмырева", КУСХП 
"Задубровье", КУСХП 
"Пестуница", КУСХП "Вымно", 
КУСП "Экспериментальная база 
"Тулово", ОАО "Липовцы", ОАО 
"БелВитунифарм".

Всего в Республике Беларусь 
по обследуемым организациям 
(это коммерческие 
организации – юридические 
лица, их обособленные 
подразделения, имеющие 
отдельный баланс, со средней 
численностью работников 
за год 16 человек и более, 

кроме малых организаций 
без ведомственной 
подчиненности.) на 1 апреля 
2015 г. в 518 организациях 
имелась просроченная 
задолженность по 
заработной плате перед 90,8 
тыс. работниками. Сумма 
просроченной задолженности 
составила 318,8 млрд. 
рублей, или 1,8 процента от 
фонда заработной платы по 
республике за февраль 2015 г.

На портале статистического 
комитета можно ознакомиться 
со всеми организациями, 
допустившими задолженность 
по выплате заработной платы.

К.Смоленский

Больше трети всех организаций Беларуси, которые допустили задол-
женность по заработной плате, были из Витебской области.

задолженноСть 
по заработной плате

Из 15 сельсоветов Витебского 
района в 7 отсутствуют дома и 
квартиры для нуждающихся.

В остальных сельсоветах 
достаточное количество 
свободой жилой площади. В 
Бабиничах две квартиры ждут 
заселения, трёхкомнатная 
в Косово (все на балансе 
УП ЖКХ «Витрайкомхоз»). В 
Вымнянском сельсовете в 
Войтово 15 квартир пустуют у 
того же балансодержателя. В 
Заполье 3 дома и 12 квартир 
требуют капитального 
ремонта и с нетерпением 
ждут заселения. В Задубровье 
5 домов (находящихся на 
балансе КУСХП «Задубровье») и 
одна квартира, в Присушино 9 
квартир требуют капитального 
ремонта.

ОАО «Витебский райагро-
сервис» держит пустующими 
6 одноквартирных домов 
в деревне Михалково 
и в деревне Курино – 

двухкомнатную квартиру 
в 4-х квартирном жилом 
доме, также в Островских 
находятся пустующие 2 
двухквартирных жилых дома, 
трехкомнатная квартира в 
4-х квартирном жилом доме, 
одноквартирный жилой дом, 
у которых балансодержатель 
отсутствует. В Мазоловском 
сельсовете имеются 
пустующие квартиры в 
деревнях Сущёво, Буяны, 
Должа, у которых один 
балансодержатель – УП ЖКХ 
«Витрайкомхоз».

В Суражском сельсовете 
в деревне Стайки пустуют 
жилой дом и 4 квартиры в 
многоквартирных жилых 
домах; в деревне Арехи – 
стоят пустыми 2 жилых дома; 
в агрогородке Шапурово – 22 
квартиры в многоквартирных 
жилых домах – все они 
находятся на балансе ГП 
«Экспериментальная база им. 

Шмырева». Стоят пустыми и 
жилые дома, находящиеся 
на балансе ГЛХУ «Суражский 
лесхоз» - 2 жилых дома и 
1 квартира. В Яновичах 
имеются 3 пустующие 
квартиры, требующие 
капитального ремонта, 
находящие на балансе УП ЖКХ 
«Витрайкомхоз».

Все остальные сельсоветы 
снесли и закопали пустующие 
частные дома, и теперь не 
имеют никаких проблем с их 
капитальным ремонтом.

К.Смоленский

Если в Витебске остро стоит вопрос отсутствия свободного жилья для 
нуждающихся, то в Витебском районе предостаточно свободного жилья, 
требующего капитального ремонта.

ждут квартИры квартИрантов

Как сообщали «Народные 
новости Витебска», в конце 
января три витеблянина, 
находясь в подъезде дома 
20-летенго индивидуального 
предпринимателя, выждали 
его, с применением 
физической силы надели 
наручники, заставили 
сесть в автомобиль 
и отвезли в лесной 
массив. В лесу рэкетиры 
привязали потерпевшего 
к фаркопу автомобиля и 
требовали ежемесячно 
передавать 1000 долларов. 
В случае несогласия с 
выдвинутыми требования 
мужчины угрожали 
потерпевшему истязаниями 
и физической расправой. 
Предприниматель согла-
сился и его отпустили, затем 
потерпевший обратился в 
милицию и подозреваемые 
были задержаны. 

В ходе расследования 
уголовного дела у следствия 
появились основания 
полагать, что от преступных 
действий обвиняемых 
пострадал не один человек, 
а целый ряд лиц. В связи с 
чем, следователи Витебского 
городского отдела 

Следственного комитета 
обращаются к жителям 
Витебска и Витебской 
области: в случае, если вы 
пострадали от преступных 
действий лиц, изображенных 
на фотографии, неза-
медлительно сообщите об 
этом в правоохранительные 
органы.

«Народныя навіны 
Віцебска»

Следствие полагает, что в Витебске от рэкетиров 
пострадал целый ряд предпринимателей. Троим 
подозреваемым в похищении предпринимателя 
жителям Витебска предъявлено обвинение в 
совершении преступления, предусмотренного 
п.3,6 ч.2 ст.182 (похищение человека, совершенное 
из корыстных побуждений группой лиц по 
предварительному сговору) УК.

рэкетИры 
пыталИ 

предпрИнИмателей
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БЕЛАРуСь - РОССиЯ

Не сакрэт, што славуты 
«дэкрэт пра дармаедства» 
яшчэ да яго прыняцця 
нарабіў шоргату ў асяродках 
збольшага законапаслухмяных 
беларусаў. Усе чакалі ад яго 
нейкіх жудасных захадаў. А 
на справе ён аказаўся даволі 
бяззубым. Не хапіла ва ўлады 
крэатыўнага мыслення, і ў 
выніку незразумела, як ён будзе 
працаваць.

 Ад пачатку разбярэмся, 
што такое гэты дэкрэт з 
эканамічнага пункту погляду. 
Зараз кожны «лайдак» павінен 
на працягу года заплаціць у 
бюджэт 20 базавых велічыняў 
«на пакрыццё сацыяльных 
выдаткаў». На сёння гэта 3 
мільёны 600 тысячаў рублёў, 
альбо прыкладна $250. Будзем 
лічыць у доларах, бо так 
атрымліваецца менш нулёў.

 Паводле словаў нашага 
кіраўніцтва, дай Бог яму 
здароўя, у краіне каля 400 
тысячаў дармаедаў.

 400 000 х 250 = $100 мільёнаў. 
Менавіта на гэтую суму 
максімальна можа разлічваць 
дзяржава з «дармаедскага 
падатку». Сума, з аднаго боку, 
немалая. Але ў маштабах краіны 
— пшык.

Да прыкладу, за 
валютнакрызісны снежань 
2014 года, згодна з дадзенымі 
Нацыянальнага банка, 
беларусы набылі $902 мільёна. У 
цэлым за 2014 год насельніцтва 

купіла валюты на агульную 
суму $10,96 мільярда, прадало 
— на $9,58 мільярда. Чыстая 
купля валюты за мінулы год 
склала 1,38 мільярда долараў. 
Карацей, «бедныя беларусы», 
калі паднапружацца, за адзін 
месяц могуць дзесяць разоў 
пакрыць гадавую выручку 
«лайдацкага падатку».

 Але наўрад ці яны будуць 
напружвацца. Справа ў тым, што 
вылічыць лайдакоў практычна 
немагчыма. Канешне, на ўліку ў 
міліцыі ёсць пэўная колькасць 
асацыяльных элементаў, але з іх 
і так узяць няма чаго. Што ж да 
астатніх, то начальнік галоўнага 
ўпраўлення падаткаабкладання 
фізічных асоб Міністэрства 
па падатках і зборах Міхаіл 
Расолька распісаўся ва ўласным 
бяссіллі, паведаміўшы, што 
падатковая разлічвае выключна 
на сумленнасць грамадзянаў… 

Цікава, хто прызнаецца ў 
дармаедстве? Нават апошні 
бомж, які збірае паперу ды 
бутэлькі па сметніцах, лічыць 
сябе не дармаедам, а эколагам, 
барацьбітом за другасную 
перапрацоўку сыравіны.

Канешне, падатковая 
будзе спрабаваць 
«шчаміць» дармаедаў праз 
зарэгістраваныя буйныя 
здзелкі. «У першую чаргу будуць 
правераны грамадзяне, якія не 
ўдзельнічалі ў фінансаванні 
дзяржаўных выдаткаў, але 
пры гэтым здзяйснялі дарагія 

пакупкі», — сказаў Расолька. 
Але ж пры гэтым здзелка 
павінна быць зусім буйной — 
нерухомасць альбо машына. 
Пры набыцці лядоўні альбо 
тэлевізара ні ў каго пашпарту 
і не запытаюцца. І я больш 
чым упэўнены, што кватэры не 
набываюць дармаеды.

 Калі ўсур’ёз пачаць вылічваць 
«дармаедаў», то трэба 
наладзіць татальны кантроль 
над выдаткамі грамадзянаў. А 
гэта значыць, штат падатковай 
інспекцыі трэба павялічыць 
разоў у пяць. Збольшага, 
тады ўсе дармаеды стануць 
чыноўнікамі-падаткавікамі.

 Адной з мераў, закліканых 
стымуляваць дармаедаў да 
яўкі ў падатковую, называецца 
тое, што ім будзе забаронены 
выезд за мяжу. Спадарства, 
гэта смешна! 70% беларусаў 
за мяжу не выязджалі ніколі! 
Гэта па-першае. Па-другое, 
як гэта ажыццявіць, калі ў 
нас адкрытая мяжа з Расіяй? 
Нават калі рускія з беларусамі 
дамовяцца пра ўзаемны абмен 
спісамі невыязных, то можна 
выехаць у Расію, а адтуль — ва 
Украіну і… 

Па інтэрнэце зараз ходзіць 
шмат экзатычных прапановаў, 
як не стаць дармаедам. 
Прапануюць зрабіцца 
інвалідам, нараджаць дзяцей, 
сысці ў войска і нават стаць 
сябрам Саюза пісьменнікаў. Але 
самы просты рэцэпт пазбавіцца 

«падатку на дармаедства», 
насамрэч — гэта быць 
пакараным за дармаедства 
адміністрацыйным арыш-
там. Адбыццё арышту 
прыраўноўваецца да выплаты 
збору.

 Адседзець 15 сутак у нашых 
умовах, калі «па палітыцы» праз 
гэта прайшлі дзясяткі, калі не 
сотні тысяч чалавек, гэта нават 
не ганьба. У пэўных палітычных 
колах нават лічыцца, што калі 
ты «на сутках» не быў, значыць, 
з табой нешта не так: альбо ты 
КДБшны агент, альбо «ты яшчэ 
зялёны».

 Суткі ў ізалятары каштуюць 
недзе 70 тысячаў. Нават калі 
сто тысячаў пасля дэвальвацыі, 
нават калі максімальны тэрмін 
15 сутак, то за гэта дармаед 

заплаціць паўтара мільёны 
рублёў, што на 2 мільёна 100 
тысяч танней, чым падатак. 
Ну і, канешне, улічвайце два 
тыдні адпачынку па паважнай 
прычыне.

 Карацей, дармаедам зараз 
два шляхі. Альбо ісці працаваць 
у падатковую, што аўтаматычна 
робіць іх чыноўнікамі, а 
не дармаедамі. Альбо ў 
кароткатэрміновыя «зэкі». Але, 
відавочна, што з «дармаедскага 
падатку» бюджэт сінявокай 
не надта выйграе, а можа, 
нават, і згубіць. І таму гэты 
дэкрэт — проста адпіска на 
патрабаванне Аляксандра 
Рыгоравіча «навесці парадак» у 
гэтай сферы.

Сяргей Пульша
«Новы час»

Па інтэрнэце ходзіць шмат прапановаў, як не стаць дармаедам. Прапануюць зрабіцца інвалідам, нараджаць дзяцей, сысці ў 
войска... Але самы просты рэцэпт пазбавіцца «падатку на дармаедства», — гэта быць пакараным за дармаедства.

краіна чыноўнікаў і зэкаў

лукашенко И кремль: дружба дружбой, 
а парады врозь

Белорусский президент 18 апреля раскритиковал «политиков, которые сегодня амбициозно отказываются приехать на празднования в 
Москву, хотя раньше и обещали». При этом выяснилось, что и сам он на параде 9 мая в российской столице присутствовать не будет.

Но тут дело не в амбициях, а 
в законе, пояснил Александр 
Лукашенко: «В Беларуси 
по Конституции, кроме 
главнокомандующего, никто не 
может принимать парад». А он 
у нас тоже 9 мая. Вместе ведь, 
как говаривал белорусский 
лидер, в окопах гнили.

Правда, в Основном законе 
Беларуси слова «парад» нет 
вообще. Еще один пикантный 
момент заключается в том, что в 
начале марта ряд авторитетных 
российских ресурсов со 
ссылкой на Юрия Ушакова, 
помощника президента 
России, сообщил: Лукашенко 
дал предварительное согласие 
на участие в параде по случаю 
70-летия Победы в Москве.

Путин не увидит на трибуне 
ни Обамы, ни Лукашенко

Возможно, журналисты тогда 
не так поняли Ушакова. Не 
исключено, что Лукашенко 
пообещал лишь в принципе 
появиться на майских 
торжествах. И от этого он 
не отказывается. Общаясь 
с журналистами в Минске 
на субботнике 18 апреля, 
глава государства сообщил, 
что, скорее всего, прибудет 
в Москву 7-8 мая и может 
участвовать в церемонии 
возложения венков к могиле 
Неизвестного солдата.

Но факт то, что 9 мая 

Владимир Путин не увидит 
рядом на трибуне ближайшего 
союзника, равно как и многих 
мировых лидеров, которые 
и в самом деле из принципа 
(«амбициозно») отказались 
от участия в столь важном 
для Кремля мероприятии 
в знак протеста против 
антиукраинской политики 
российского руководства.

В ряду таких отказников — 
Барак Обама, Дэвид Кэмерон, 
Дональд Туск и прочие крупные 
деятели демократического 
мира. Так что Лукашенко в 
этом плане попадает в весьма 
приличную кампанию (хоть и с 
иной вербальной мотивацией).

Шутки шутками, но таким 
образом белорусский 
официальный лидер вольно 
или невольно добавляет еще 
один штрих в пиаровскую 
картину дистанцирования 
Минска от Москвы.

Показательно, что ряд 
российских интернет-СМИ тут 
же выстрелил заголовками 
типа «Лукашенко отказался 
приехать в Москву на 9 Мая».

Здесь ключевое слово — 
«отказался». Дипломатичную 
мотивацию белорусского 
лидера (типа: я верный 
союзник, но просто занят дома) 
проигнорировали. Это кладется 
в русло довольно популярного 
ныне в российском 

медиапространстве тезиса о 
«тихой измене Батьки».

Вместо георгиевской 
ленточки — «Цветок Великой 
Победы»

Ну, насчет измены 
они загибают, а вот 
позиционирование, в том числе 
и в плане символики, налицо. 
Еще одним показательным 
штрихом станет, судя по 
всему, негласный отказ от 
использования на День Победы 
в Беларуси гвардейских/
георгиевских ленточек, 
ставших отличительным знаком 
сепаратистов на Донбассе.

Распространения этой 
символики в связи с праздником 
9 Мая в Беларуси постарались 
избежать уже год назад. Тех 
товарищей (из торговых 
сетей, например), что не сразу 
въехали в новый политический 
контекст, властям пришлось 
аккуратно поправить.

Ныне же вертикаль без шума 
и пыли работает над тем, чтобы 
повсеместно были ленточки 
красно-зеленые, в цветах 
нынешнего белорусского 
государственного флага, с 
яблоневым цветком (победный 
май — время цветения).

Массовое производство 
такого аксессуара под 
названием «Цветок Великой 
Победы» наладили на 
могилевском ОАО «Лента». 

Минторг рекомендовал всем 
сотрудникам организаций 
торговли, бытового 
обслуживания и общественного 
питания украсить такой 
бутоньеркой форменную 
одежду на праздники. Скорее 
всего, ленточки будут раздавать 
и всем желающим.

Этот символ в начале года 
придумал и показал президенту 
БРСМ. У национально 
ориентированной оппозиции 
как БРСМ, сделанный по 
матрице комсомола, так и 
сама официальная символика 
(при том что в начале 90-х 
государственным был 
исторический бело-красно-
белый флаг) не вызывают 
восторга.

Но в этой конкретной 
ситуации даже идейные 
противники Лукашенко 
убеждены: уж лучше красно-
зеленая ленточка, чем черно-
оранжевая.

у белорусской незави-
симости слабая база

У белорусского президента 
наверняка уже работают в 
полную силу предвыборные 
соображения. Предпочти 
он 9 мая Москву Минску — 
оппозиция сразу бы заклеймила 
как сателлита Кремля.

Другое дело, что, хотя 
суверенная символика и 
важна, самостоятельность 

страны определяется отнюдь 
не только тем, чтобы ввести 
иные ленточки да в мундире 
главнокомандующего принять 
свой отдельный парад…

По причине колоссальной 
финансово-экономической 
зависимости от России 
белорусские власти не 
могут поставить заслон ее 
агрессивной пропаганде, 
которая де-факто работает 
на разрушение и без того 
слабой пока белорусской 
идентичности, создает 
плацдарм для гипотетического 
аншлюса.

Наметившийся курс на 
белорусизацию сверху 
(риторика властей, наглядная 
агитация, некий простор 
для культурных инициатив 
и пр.) чересчур робок, 
непоследователен (хотя и это 
лучше, чем ничего).

Раскрепощения граж-
данского общества, полити-
зации белорусов власти, 
похоже, боятся больше, чем 
зеленых человечков Путина.

Но независимость страны 
могут обеспечить и отстоять 
лишь свободные, сознательные 
граждане, а не серая 
затурканная биомасса, которую 
воспроизводит нынешняя 
система.

Александр КЛАСКОВСКиЙ
«Белапан»
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ПЛАКАЛьщиКи

ГуЧНАЯ СПРАВА

Судзяць адразу шасцярых: ужо 
былых кіраўнікоў Белкаапсаюза 
і бізнэсоўцаў. Адны, як даводзіць 
пракурор, бралі хабар, другія яго 
перадавалі. У справе фігуруюць сотні 
тысяч даляраў.

Судзяць былых кіраўніка 
Белкаапсаюза Сяргея Сідзько, 
начальніка ўпраўлення капітальнага 
будаўніцтва Белкаапсаюза Дзмітрыя 
Калодзезнага і яго намесніцу 
Элеанору Сізук, намесніка дырэктара 
фірмы «Адонісбудсэрвіс» Уладзіміра 
Ленскага, дырэктара фірмы 
«Саната¬Буд» Аляксандра Дранькова, 
грамадзяніна Украіны Андрэя 
Турчанку. Сідзько і Турчанка — за 
кратамі, астатнія прыходзяць на суд з 
дому.

Аматар віскі ў рангу міністра
Белкаапсаюз — дзяржаўная 

арганізацыя, якая валодае вялізнай 
маёмасцю па ўсёй краіне. Гэта сетка 
крамаў і кавярняў, будаўнічыя і 
транспартныя арганізацыі і яшчэ 
шмат іншага. Вялікая бізнэс¬-імперыя, 
у якой занята больш за 80 тысяч 
чалавек. А кіраўнік гэтай «імперыі» 
прыраўняны па статусе да міністра.

Сяргея Сідзько абвінавацілі ў тым, 
што ў змове з Дзмітрыем Калодзезным 
лабіраваў інтарэсы прыватных фірм 
пры заключэнні дамоў на будаўніцтва 
і рамонт белакаапсаюзаўскіх аб’ектаў. 
За гэта абодва атрымлівалі грошы ад 
удзячных бізнэсоўцаў.

З 2010 па 2013 Сідзько паспрыяў 
заключэнню кантрактаў на будаўніцтва 

крам у Лідзе, Любані, Жлобіне, на 
будаўніцтва халадзільнага склада ў 
Мінску, на рамонт у вучэбных карпусах 
Полацкага гандлёва-¬тэхналагічнага 
каледжа. Гэта толькі частка эпізодаў. 
І каля двух дзясяткаў сустрэч, падчас 
якіх перадаваліся грошы — у суме 
больш за $ 100 тысяч. Калодзезнаму 
перадавалі значна меншыя сумы.

Грошы перадаваліся пры 
пасярэдніцтве Ленскага. А разам з 
грашыма Ленскі «ад сябе» перадаваў 
Сідзько віскі: па адной, дзве, тры 
бутэлькі. Агулам не менш за 17.

Муляж паўмільёна даляраў
Паводле абвінавачвання, у 2011 

Калодзезны ўступіў у змову з Андрэем 
Турчанкам. Прапанаваў украінцу 
знайсці пакупнікоў на аб’екты 
Белкаапсаюза: адміністратыўны 
будынак на вуліцы Татарскай, дзіцячы 
садок на Партызанскім праспекце 
ў Мінску і дзіцячы лагер у Мінскім 
раёне. Але была ўмова: пакупнік мусіў 
частку грошай аплаціць праз банк, а 
рэшту аддаць гатоўкай.

Турчанка сам даць рады ў 
такой справе не змог і звярнуўся 
да супрацоўніцы агенцтва па 
нерухомасці Браздзецкай: паабяцаў 
узнагароду за пошук кліента. Яна і 
адшукала — кампанію «БелЛПЗ». За 
будынак на Татарскай пакупнік мусіў 
$ 1,1 мільёна пералічыць на рахунак 
Белкаапсаюза, а $ 500 тысяч перадаць 
на рукі для хабару. Турчанка тады 
узяў $ 5000 задатку, а рэшту пакупнікі 
паклалі у банкаўскую ячэйку — нібыта 

для гарантыі. Як вынікае, бізнэсоўцы 
звярнуліся ў КДБ. І калі клалі грошы ў 
банк, гэта быў муляж — несапраўдныя 
даляры. А пасля, у ліпені 2013, прайшлі 
арышты.

Браздзецкую, між іншым, таксама 
будуць судзіць. Спачатку яе справу 
збіраліся разглядаць асобна, але 
суддзя вырашыў далучыць да гэтай. 
З наступнага пасяджэння лава 
абвінавачаных папоўніцца…

 «Раскайваюся»
«Абвінавачанне зразумелае. Не 

прызнаю цалкам ні па адным з 
эпізодаў», — заявіў Сяргей Сідзько. 
У тон яму вымавіў і Дранькоў: 
«Абвінавачанне не прызнаю ў поўным 
аб’ёме».

Калодзезны прызнаў, што грошы 
браў, але нікому не спрыяў. Ленскі і 
Сізук адпірацца не сталі.

Падрабязную пазіцыю кожнага з 
абвінавачаных можна будзе пачуць 
толькі падчас іх допытаў у працэсе.

* * *
Бацька немаўляці
Дзмітрый Калодзезны нарадзіўся ў 

1976. Жанаты. Гадуе сыноў: аднаму 7 
гадоў, другому паўгода. Цяпер працуе 
майстрам у будаўнічай кампаніі.

Вінавацяць у злоўжыванні 
службовымі паўнамоцтвамі (да 6 
гадоў калоніі); атрыманні хабару (да 
10 гадоў калоніі з канфіскацыяй); 
падбухторванні да дачы хабару (да 7 
гадоў калоніі).

уладкавалася ў сенатара
Элеанора Сізук нарадзілася ў 1969 

у Ташкенце. Грамадзянка Беларусі. 
Мае вышэйшую адукацыю. Замужам. 
Мае двух сыноў. Цяпер працуе ў 
«АмкадорБелвар», які належыць 
сенатару Шакуціну. Вінавацяць 
у атрыманні хабару (да 7 гадоў 
калоніі з канфіскацыяй); атрыманні 
незаконнага ўзнагароджвання (да 5 
гадоў калоніі).

Купіў дом на Канарах?
Сяргей Сідзько нарадзіўся 

ў 1956 у Брэсце. Працаваў на 
Брэсцкім заводзе бытавой хіміі, быў 
старшынёй праўлення Брэсцкага 
аблспажыўсаюза. У 2009 прызначаны 
кіраўніком Белкаапсаюза. Жанаты. 
Мае сына і дачку.

«Дайшло да таго, што Сідзько купіў 
і аформіў на дачку дом на Канарскіх 
астравах. Напэўна, у спадзяванні, 
што праваахоўныя органы там яго 
не дастануць. За продаж будынка ў 
цэнтры Мінска патрабаваў хабар аж у 
паўмільёна даляраў», — заявіў летась 
Лукашэнка пра гэтую справу. Праўда, 
на судзе дом на Канарах пакуль не 
ўсплыў.

Адвакат хадайнічаў, каб Сідзько 
змянілі меру стрымання альбо 
вызвалілі пад заклад. У якасці закладу 
жонка прапанавала сваю трохпакаёўку 
(67 м2) у Брэсце. Але суддзя адмовіў.

Сідзько вінавацяць у злоўжыванні 
службовымі паўнамоцтвамі (пагражае 
да 10 гадоў зняволення) і атрыманні 
хабару (да 15 гадоў з канфіскацыяй).

Сяргей Макарэвіч
«Наша Ніва»

У Мінску ідзе гучны працэс па справе саюза спажывецкіх кааператываў.
як кралі ў белкаапСаюзе

На политическом календаре 
– «президентские выборы», 
и несменяемый секретарь 
Центризбиркома Николай Лозовик 
заголосил: «Разобщенность 
оппозиционных сил…»; «Нам бы 
хотелось, чтобы представители 
оппозиции более активно 
включились в подготовку к 
президентским выборам…», «Выборы 
для избирателей тогда становятся 
интересными, когда озвучиваются 
разные точки зрения, когда в них 
участвуют различные политические 
силы…»

Лозовик страдает и в газетах, и на 
телеэкране, и на интернет-сайтах. Мол, 
как ответственно подходят к выборам 
провластные БРСМ и «Белая Русь» и 
как безответственно – оппозиция! Ну 
нельзя так, надо думать о людях!

Извелась вся и глава 
Центризбиркома Лидия Ермошина. 
Потому что нет интриги в выборах, 
нет к ним должного интереса, 
бездействуют оппозиционные партии 
и общественные объединения! «Такое 
сумеречное молчание необъяснимо 
и недальновидно», – в унисон с 
Лозовиком голосит Ермошина.

И чем ближе выборы – тем громче 
будут причитать. Потому что задача 
плакальщиков – привлечь к похоронам 
как можно больше внимания, создать 
массовку. В древности, отрабатывая 
свой номер, они часто доходили до 

экстаза и исцарапывали себя до крови, 
«страдая» по покойнику, с которым 
даже никогда не встречались.

У нас устраивают другие 
«аттракционы». Например, когда 
голосуют… умершие (такая история, 
документально зафиксированная, 
случилась в Смолевичском районе).

Или гонки с избирательной урной и 
голосование на скорость. (В Витебске 
на прошлых выборах нашлась 
комиссия, где голосование на дому 
умудрились провести со скоростью 2 
человека в минуту.)

Интеллектуалам подкидывают на 
размышление ребусы. Избирателей 
на участке 100%, приняли участие в 
голосовании 104%. Как такое может 
быть? А ведь было. В том же Минске – 
неоднократно.

Есть еще аттракцион телепортации: 
это когда независимый наблюдатель 
выходит на крылечко покурить, а 
за это время, как потом выясняется, 
мимо него, но невидимыми, 
проходили голосовать и голосовали 
толпы людей.

А есть почти эротический 
аттракцион разглядывания, пардон, 
задниц членов избирательных 
комиссий. Это когда они склоняются 
дружно над столами для подсчета 
голосов, закрывая бюллетени своими 
телами, а наблюдатели вынуждены 
издали разглядывать только эти 
самые места, обтянутые юбками и 

брюками.
Члены комиссий потом 

дружно голосят: «Мы показали 
наблюдателям все, что могли. Чем 
они недовольны?..»

Вместе с ними голосят ЦИК, 
гостелеканалы, депутаты, разные 
«правильные аналитики». Про 
«двойные стандарты», про оппозицию, 
которая «не на благо страны»; про 
народ, который «сделал правильный 
выбор»… Но это работа у них такая 
– голосить, зазывать на похороны. 
В нашем случае – на похороны 
демократии.

И надо ли в этом участвовать, 
каждый решает сам.

Напомню только одну историю, 
чтобы потом никто не говорил, что 
что-то не понимал про белорусские 
выборы, чего-то не знал, о чем-то не 
догадывался.

…Вечером 19 декабря 2010 года, в 
день президентских выборов, если 
вы помните, Лидия Ермошина спешно 
покинула студию, из которой велся 
прямой эфир на телеканале ОНТ. Те, 
кто смотрел эфир, помнят, что главу 
Центризбиркома выбил из колеи 
вопрос ведущего Сергея Дорофеева. 
Наивный вопрос. Крамольный 
вопрос.

– Лидия Михайловна, – спросил 
Дорофеев. – А почему вы не можете 
провести выборы так, чтобы никто 
не мог усомниться, что Александр 

Лукашенко – действительно 
победитель? (Цитирую по памяти, но 
смысл был именно таким.)

И глава ЦИК – всегда такая уверенная, 
знающая, опытная, категоричная и 
разговорчивая – просто не нашла, 
что ответить, практически бежала.

Конечно, потом Дорофеева 
отстранили от эфира. Ермошину, 
наоборот, поблагодарили и 
попросили в том же духе работать 
дальше. Но сколько бы теперь 
белорусские власти ни голосили, 
что Запад к нам несправедлив, что 
оппозиция – слаба и безответственна, 
что Александр Лукашенко «избран 
народом», вопрос-то остался. Снять 
его можно легко, приняв поправки 
в Избирательное законодательство, 
которые предлагает Европа, 
предлагает оппозиция. Это и 
сегодня можно сделать, срочно 
приняв соответствующий закон в 
«палате представителей» и «совете 
республики». Но ведь не делают. 
Голосят и ничего не делают.

Почему официальные власти 
Беларуси упорно отказываются 
провести честные выборы по 
демократическим, цивилизованным 
стандартам, результаты которых ни у 
кого не смогут вызывать сомнения?

Ответ на этот вопрос, по-моему, 
очевиден.

Светлана Калинкина
www.belaruspartisan.org

Плакальщики – специально нанятые люди, задача которых голосить на похоронах. Поскольку в последние годы избирательные 
кампании в Беларуси каждый раз превращаются в похороны надежд на народовластие, на нормальное развитие страны, то у 
нас в этой старинной профессии появились настоящие виртуозы.

почему офИцИальные влаСтИ беларуСИ упорно 
отказываютСя провеСтИ чеСтные выборы?


